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R
o|ena je u Loznici, odra-
sla u [apcu, gde je zavr-
{ila osnovnu {kolu i

gimnaziju kao jedan od najbo-
qih u~enika. U Beogradu s
visokim prosekom zavr{ava
Nuklearnu tehniku na Elek-
trotehni~kom fakultetu i
zapo{qava se u Institutu za
nuklearne nauke “Vin~a”. Ne-
koliko godina radi na pro-
blemima za{tite od zra~ewa.
Magistrira na Elektroteh-
ni~kom fakultetu u Beogra-
du, 1985. godine dolazi u SAD
na usavr{avawe, gde dobija
drugu magistraturu 1987. i
brani doktorat iz nuklear-
nih nauka 1989. godine na Mi-
~igenskom univerzitetu u En
Arboru (University of Michigan,
Ann Arbor). Odmah dobija
stalni posao u Nacionalnom
institutu za nuklearne nau-
ke “Argon” kod ^ikaga (Argon-
ne National Laboratory), gde radi
od 1989. do 1992. godine. Dobi-
ja ponudu sa Kalifornijskog
univerziteta na Berkliju

(University of California – Berke-
ley). Tu i danas radi kao re-
dovni profesor. 

Prof. dr Jasmina Vuji} je
ovaj intervju, objavqen u
“Slobodi”, listu srpske dija-
spore, qubazno stavila na
raspolagawe “Ogledalu”, sa
kojim ina~e redovno sara|uje. 

NAUKA PODELILA
ZLU SUDBINU
ZEMQE

• Redovni ste profesor nu-
klearne tehnike na Berkli
univerzitetu i radili ste na
istra`ivawima iz oblasti
primene zra~ewa, od dizajna
nuklearnih reaktora do tera-
pije raka i nuklearne medi-
cine. Tako|e, u svakodnevnom
ste kontaktu sa kolegama iz
zemqe. Kako biste ocenili
stawe u nauci u Srbiji?

— U toku proteklih dvade-
setak godina, nauka u Srbiji
je, na`alost, podelila zlu

sudbinu na{e zemqe – osiro-
ma{ila je, izgubila viziju,
opao joj je ugled koji je ima-
la u svetu, zemqu je napusti-
lo dosta istra`iva~a, naro-
~ito mladih, koji nisu za se-
be videli nikakvu budu}nost
u doma}oj nauci. Nije se ni
moglo o~ekivati da }e se
sredstva zna~ajno izdvajati
za nauku u te{koj ekonomskoj
i politi~koj situaciji.
Sankcije koje su uvedene 1992.
su i na{u nauku bacile na
kolena ({to je u op{toj bor-
bi za goli opstanak pro{lo
nezapa`eno). Zna~ajni me|u-
narodni ugovori o nau~noj
saradwi su raskinuti ili za-
mrznuti, oprema za nau~no
istra`iva~ki rad nije se mo-
gla nabaviti, me|unarodni
~asopisi su prestali da do-
laze, nau~nici iz Srbije vi-
{e nisu dobijali pozive za
zna~ajne me|unarodne konfe-
rencije, wihovi radovi su s
te{ko}om objavqivani, mno-
gim istra`iva~ima koji su
radili u evropskim istra`i-
va~kim institucijama je bi-
lo otkazano gostoprimstvo
(tj. po kratkom postupku im
je re~eno da se pakuju i odu).
Se}am se ~etvorice kolega
koji su bili na taj na~in iz-
ba~eni iz uglednog instituta
u [vajcarskoj i bar jednog
koji je izba~en iz instituta
u Parizu. ^ak je prese~ena i

Internet veza sa Beogradom,
koja je i{la preko Qubqane
i Be~a, tako da smo morali da
se dovijamo kako da razmewu-
jemo elektronsku po{tu sa
kolegama. Ipak, ve}ina is-
tra`iva~a koja je ostala u
zemqi uspevala je da na razne
na~ine prati {ta se doga|alo
u nauci u svetu i daju svoje
doprinose naro~ito u onim
oblastima gde istra`iva~ki
rad nije zahtevao skupu opre-
mu i pristup brzim kompju-
terima.

“VIN^A” NA
METI LO[IH
POLITI^ARA

• U posledwe vreme mnogo
se buke diglo oko odluke mi-
nistra Domazeta da zapo~ne
proces transformacije na-
{eg najstarijeg i najve}eg
instituta, “Vin~e”, gde ste i
Vi radili. Wegov predlog je
nai{ao na mnogo negodovawa

me|u zaposlenima. [ta je
razlog wihovom nezadovo-
qstvu?

— Institut za nuklearne
nauke “Vin~a” osnovan je da-
leke 1948. godine. Osniva~ i
prvi direktor je bio na{ po-
znati nau~nik Pavle Savi},
kome je “za dlaku” izmakla
Nobelova nagrada za otkri}e
fisije, na ~ijem istra`iva-
wu je krajem 30-tih godina
radio sa }erkom Marije Kiri,
Irenom @olio-Kiri. Posle
nepunih 5 godina, Institut
se popeo u same vrhove svet-
ske nauke u novoj istra`i-
va~koj oblasti nuklearnih
nauka koja se tada razvijala
strahovitom brzinom. Tokom
vi{e od 55 godina svog posto-
jawa Institut u Vin~i je iz-
nedrio preko 500 doktora na-
uka, dao je vi{e od 100 uni-
verzitetskih profesora i
oko 20 akademika. Objavqeno
je oko 20.000 nau~nih i stru~-
nih radova. Mnogi koji su
svoj istra`iva~ki rad zapo-
~eli u Institutu rasuli su
se po celom svetu. Zahvaqu-
ju}i znawu koje su poneli iz
Instituta, stigli su do vode-
}ih svetskih instituta, uni-
verziteta i kompanija. In-
stitut jeste bio zanemaren
proteklih petnaestak godina.
To jest, do`iveo je sudbinu
svih ostalih institucija u
Srbiji. Bilo je neophodno da

• Svakodnevno ste u kontaktu sa ameri~-
kim studentima i u~estvujete u obrazovawu
budu}ih nau~nika jedne mo}ne zemqe. Vi
ste, pak, uspeli u konkurenciji nau~nika iz
celog sveta sa znawem koje ste dobili na
Beogradskom univerzitetu. Kako biste upo-
redili ameri~ki i srpski sistem obrazo-
vawa kad je re~ o prirodnim naukama i na
koji na~in biste unapredili uslove studi-
rawa na Beogradskom univerzitetu?

— Smatram, svakako, da je mom uspehu u
SAD najvi{e doprinelo znawe koje sam ste-
kla u toku {kolovawa u na{oj zemqi, kao i
vrednosti, moralne i ostale, koje sam pone-
la sa sobom. Kako sam ve}i deo mog {kolo-
vawa zavr{ila u Srbiji, a magistrirala i
doktorirala u SAD, imam veoma dobar uvid
u oba sistema {kolovawa. Tome bi trebalo
dodati da je moja }erka ovde zavr{ila kom-
pletno {kolovawe, tako da imam uvid i u
osnovno i sredwe obrazovawe. Tako|e, pre-
davala sam i bila mentor velikom broju
studenata iz celog sveta, te mogu vrlo lako
da uporedim nivoe znawa sa kojima dolaze
ovde na postdiplomske studije. Smatram da
su na{e osnovno i sredwe obrazovawe su-
periorni u odnosu na ameri~ko, gde deca
vrlo ~esto zavr{avaju sredwu {kolu a da
ostaju poluobrazovana i polupismena. Zato
me veoma zabriwava reforma {kolstva ko-
ju je na silu sprovodio Ga{a Kne`evi}, mi-
nistar za prosvetu. Nedavna izjava mini-

stra Kne`evi}a, po kome decu ne treba op-
tere}ivati matematikom, jer je to suvi{e
te{ko, te zato treba smawiti broj ~asova
matematike za ~etvrtinu, potvr|uje moja
strahovawa! Prema rezultatima reformi
koje su za protekle 3 godine sprovedene,
ministar za prosvetu je o~igledno imao za
ciq da stvori {kole koje }e da zabave decu
a da ih slu~ajno pri tome ne optere}uju ra-
dom i disciplinom! Takav {kolski sistem
je ve} isproban u SAD, i naravno proizveo
nepismene sredwo{kolce koji ni svoju
zemqu nisu mogli da prona|u na geograf-
skoj karti .

Situacija je druga~ija u visokom {kol-
stvu, koje je u Srbiji veoma propalo u toku
proteklih 15-tak godina, i neophodna je re-
forma. Nije logi~no da prosek studirawa
na fakultetima u Beogradu bude 10 i vi{e
godina, da studenti nikad i ne do|u na pre-
davawa, a da profesori u toku svog veka ne
napi{u ni jedan uxbenik! Kako imamo pro-
fesore na{eg porekla u gotovo svim {kol-
skim sistemima u svetu, moj predlog je da
ih skupimo u Beogradu i omogu}imo da izlo-
`e analizu ovih {kolskih sistema, wihove
pozitivne i negativne strane, {ta odgovara
okolnostima i potrebama na{e zemqe, koji
stru~waci }e na{oj zemqi trebati u budu}-
nosti, i da se na jedan ozbiqan i sistemat-
ski na~in izvr{i reforma visokog {kol-
stva.

SRPSKO OSNOVNO I SREDWE
OBRAZOVAWE SUPERIORNI
U ODNOSU NA AMERI^KO
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Reforme Ga{e
Kne`evi}a su


